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 المستخلص

 

شةعا  للمرىة  تعتبر الحماية من الإشعاعات المؤينة من القضايا المهمة للوقاية والحمايةة مةن الإ

والعاملين فة  مرازةا الإشةعا  وفة  اةعا العمةد تمة  دىامةة مةعي مت مةة عينةات لةوليمر البولي ةتر  ات 

خر زجاج  من التيتانيةا والبامةو  آالصبغة الطتئية النقية والمععلة لأز يع الرصاص النانومتري ونظام 

بات المحضرة من طت  البولي ةتر المرز. يةشعة التشخيصوالبوىوتيلوىي  زعىو  ف  نطاقات طاقات الأ

٪ 01٪ و01٪ و01النةانونمتري تمةة  لترزيةةاات مختل ةةة   (Pb3O4) والمخلوطةة لأز ةةيع الرصةةاص

 .٪ ن بة مئوية إل  مص وفة البولي تر01و

يضةا تةم أو. ةتم تحضير مرزبات البوليمرات النانويةة البوليمريةة لامةتخعام تقنيةة القوالةف الم تو ة

تم اختباىاةا لامةتخعام ، والحماية من الإشعاعات المؤينة للأشعة التشخيصية الطبية ف  اقعىاته منالتحقق 

  م تشةة   الملةةص فيصةةد التخصصةة  والمعتمةةع فةة يمعمةةد المعةةايرة ال ةةانو  الأشةةعة ال ةةينية الموجةةودة فةة

تةم ، وزةعلص  فة  نطةاا الأشةعة التشخيصةية  (kVp) 001و  01و  01ة ناليةف فولتيةة مختل ةألالريةا  ل

التحقيق ف  الخصائص ال يايائية لجميع العينات لامتخعام تقنيات مختل ة م د  يود الأشعة ال ةينية وم ة  

 (FTIR) والتحليد الطي   للأشعة تح  الحمرا   (SEM) المجهر الإلكترون 

ظهةرت النتةائأ أ  ، وأ للعينةات (HVL) وطبقة القيمة النص ية  (LAC) تم تحعيع معامد التواين الخط 

  يمكةةن امةةتخعامها فةة  ميةةع العينةةات التةة  تةةم لح هةةا فةة  اةةعا العمةةد خصةةائص جيةةعة مةةن التةةعىيع والتةةجل

تةم اختيةاى نظةام  ؛خةري ألغةر  المقاىنةة مةع عينةات زجاجيةة و ، من نا يةة أخةري، و التطبيقات الطبية

لمقاىنتةةم مةةع مرزبةةات البةةوليمر النانويةةة   (TiO2-Bi2O3-B2O3-TeO2) زجةةاا التيلوىيتةةوز 

تةم  ، و شةعاعيةالرصاص والخرمةانة الم ةتخعمة فة  المرازةا الإالمععم لل  الاجاا إىافة حضرة لالإالم

ان  تتميا لك افةة عاليةة مةن   زلحا  الحعي ة والتالاجاا من الأ االحصول عل  الخصائص ال يايائية لهع

 .الإشعا  المواد المرزبة وغير ال امة الت  تجعلها تتمتع ل معة طيبة ف  مجال الحماية من



  (µ / ρ) لح اب معةامتت التةواين الشةامد WinXCom و XMuDat  امجنتم امتخعام لر

تةم امةتخعام طاقةات مصةادى الأشةعة ، و الرصاص والخرمانة العاديةةالمععم لللعينات الاجاجية والاجاا 

ةةا تقيةةيم و ،  زيلةةوالكترو  فولةة  01و  01و  01و  01 ال ةةينية التشخيصةةية للطاقةةات ت تمامعةةيةةتم أيض 

زشة   نتةائأ أ  و ، والأىقام العىية ال عالةة للتةعىيع (HVL) التعىيع الإىافية م د طبقات القيمة النص ية

 أز ةةيع مةةن٪  01وز   لن ةةبة للبولي ةةترالمحتةةوي العةةال  لأز ةةيع الرصةةاص فةة  مرزةةف النانومتريةةة 

اة  أفضةد   01Teالاجاجيةة يضا العينة أشعة التشخيصية والمرزبات التعىيعية للأ أفضدالرصاص او 

تةم  ولالمقاىنةة؛. ز ةيع التليريةومأز يع البامو  لترزيا عةال  علة    ةاب أيضا أمواد التعىيع لا توائها 

مةم  0.1لة  إيصةد  % 01  ممص طبقة النصف لعينات البولي ةتر مةع از ةيع الرصةاص لن ةبة أامتنتاا 

 .ةيالعىو  الاجاجية والخرمان من فضدأيعع  يوالع

 مةةةةةةن مرزةةةةةةف تةةةةةةم تحقيةةةةةةق إنتةةةةةةاا دىو  م اليةةةةةةة ل شةةةةةةعا  التشخيصةةةةةة نتائجنةةةةةةا؛ م فةةةةةة  ختةةةةةةاو

 Pb3O4 / polyester nanocomposite  للتطبيقةات الطبيةة مةع مراعةاة قويةة للةوز  والمرونةة

مكةن أ  يكةو  طةت  البولي ةتر ، ويالبيئية وغيراةا مةن الخصةائص  ات الصةلة نظافةوالتكل ة وال مية وال

الرصةاص والخرمةانة العاديةة المةععم لحد محد الاجاا تيمكن أ  الت   ةجعيعالمرزبات الالنانومتري من 

 . ات ال مازة الكبيرة ف  مرازا الأشعة
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ABSTRACT 

 

Shielding against ionizing radiation is considered a crucial issue for radiation safety of 

patients and workers at radiology centers. In this work, the shielding appropriateness of the 

modified pure polyester polymer coating, lead oxide/Polyester nanocomposite and titania-

bismuth-borotellurite glass system has been investigated at the diagnostics energy ranges. 

Polyester nanocomposite embedded by lead oxide (Pb3O4) nanopowder in different 

concentrations 10%, 20 %, 30 % and 40 % weight percentages mixed with polyester matrix. 

Polyester polymer nanocomposites were prepared using the open mould cast technique. It 

was investigated for their abilities in shielding ionizing radiation for medical diagnostic 

radiology; they were tested using x-rays at different tube voltages (40, 80 and 120kVp) at 

diagnostic range. Physical properties of all samples were investigated using different 

techniques such as x-ray diffraction, scanning electron microscope (SEM) and Transform 

Infrared Spectroscopy (FTIR). The linear attenuation coefficient (LAC) and half value layer 

(HVL) of the samples were determined. The results showed that all the samples considered in 

this work are potential shielding materials that could be used for medical application. On the 

other hand, for comparison purpose, tellurite glass system (TiO2-Bi2O3-B2O3-TeO2) was 

selected to compare it with prepared polyester polymer nanocmposites. The physical 

properties of these glass were obtained from the literatures. It was characterized by its high 

density of their composites and their non-toxic material that makes it has a supreme 

reputation in radiation shielding. A comparison of shielding characteristics between the glass 

samples and the frequently used shielding materials at radiology centers like lead glass and 

ordinary concrete is implemented. To achieve this aim, XMuDat and WinXCom programs 

have been utilized to compute the mass attenuation coefficients (µ/ρ)m of the lead glass, 

ordinary concrete and glass samples of the mentioned system. The selected incident photon 

beams are divided into therapeutic average photon energies 1250 and 662keV that resulted 

from-ray sources Co-60 and Cs-137 based therapy level bunkers, respectively, and x-ray 



diagnostic radiology at the average energies 60, 40, 30 and 20keV. Additional shielding 

parameters like half value layers (HVL), effective atomic numbers (Zeff) are also evaluated.  

 

 Outcome results revealed that the high content of lead oxide in polyester 

nanocomposite (40% weight percentage of Pb3O4 ) and Bi2O3 in glass sample 30Te are the 

best shielding materials for both diagnostic bunkers. However, HVL was found to be few 

millimeters in polymer composite in comparison with glass system shield and lead glass.  

 

As a conclusion of our results, production of optimum radiation shielding materials of 

new Pb3O4/polyester nanocomposite was achieved for medical applications with strong 

consideration for weight, flexibility, cost, toxicity, environmentally friendliness and other 

relevant properties. The new polyester nanocomposite coating could be advantageous as it is 

considered radiation shielding that replace the lead glass and ordinary concrete of large 

thicknesses at radiology centers. 

 

 


